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مهارت گفتگو میان زوجین
سرهنگ محمدرضا اسفندیار*

اگر یکی از زوجین دارای مهارت گفتگو مناســب باشــد، می تواند از بسیاری از 
اختلافات جلوگیری کند و در حل آن ها مؤثر باشد.

قوانین مرتبط با گوینده
هنگام گفتگو زمان مناســب برای گفتگو را انتخاب کنید. در طی گفتگو تماس 
چشــمی با همســرتان را فراموش نکنید. از جملات مثبت استفاده کنید که با 
کلمه من شــروع می شــود. از طرف خودتان صحبت کنید نه از طرف هرکس 

دیگری.   از لحن، تن صدا، زبان بدن مناسب با محتوا بهره ببرید.
قوانین مرتبط با شنونده

وقتی که شنونده هستید، فقط شنونده باشید. به صحبت های همسرتان کامل 
گوش دهید. برای اینکه همســرتان متوجه شــود که شما به او توجه می کنید 
می توانیــد هنگام صحبت، او را تایید کنید. شــیوه های غیر کلامی مثل تکان 
دادن ســر و شــیوه های کلامی مثل اوهوم، بله و ســایر کلمات مشابه، کمک 
کننده هســتند. حرف های همســرتان را خلاصه کنید. این کار کمک می کند 
که متوجه شوید درست فهمیده اید یا خیر. همینطور همسرتان متوجه می شود 
به حرف هایش گوش می کرده اید. سوال بپرسید. سوال پرسیدن روند گفتگو را 
تسهیل می کند. البته سوال هایی بپرسید که به روشن شدن مسئله کمک کند 
نه اینکه شما را از مسیر گفتگو منحرف کند. همسرتان را دعوت کنید تا جزئیات 

و احساساتش را برایتان بگوید، به او همدلی نشان دهید.
*مشاور مرکز مشاوره خاوران تهران

شناسایی ۱۰۶ بیمار جدید کرونا 
در کشور طی 24 ساعت

بنابر اعلام وزارت بهداشــت، طی یک شبانه روز ۱۰۶ بیمار جدید مبتلا به کرونا 
در کشــور شناسایی شدند و خوشبختانه هیچ بیمار مبتلا به کرونایی جان خود 
را به دلیل این بیماری از دســت نداد.به گزارش ایسنا،  از روز 9 بهمن ماه تا روز 
۱۰ بهمن ماه ۱۴۰۱ و بر اســاس معیارهای قطعی تشخیصی، ۱۰۶ بیمار جدید 
مبتلا به کووید-۱9 در کشــور شناسایی و ۵۲ نفر از آنها بستری شدند. مجموع 
بیماران کووید-۱9 در کشور به ۷ میلیون و ۵۶۴ هزار و ۲۵۲ نفر رسید.در طول 
۲۴ ساعت، خوشــبختانه هیچ یک از بیماران کووید-۱9 در کشور جان خود را 
از دســت دادند و مجموع جان باختگان این بیماری، در عدد ۱۴۴ هزار و ۷۴۴ 
نفر ماند.خوشــبختانه تــا روز ۱۰ بهمن ماه ۷ میلیــون و ۳۳۷ هزار و ۴9۶ نفر 
از بیماران، بهبود یافته یا از بیمارســتان ها ترخیص شده اند.۲۲۸ نفر از بیماران 
مبتلا به کووید-۱9 در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت 
قرار دارند.تا روز ۱۰ بهمن ماه ۵۵ میلیون و ۱۷ هزار و ۳۲۷ آزمایش تشــخیص 
کووید-۱9 در کشور انجام شده است.تا روز ۱۰ بهمن ماه ۶۵ میلیون و ۱9۰ هزار 
و ۷۳۱ نفر دوز اول، ۵۸ میلیون و ۵۸۵ هزار و ۶ نفر دوز دوم و ۳۱ میلیون و ۶۰۱ 
هزار و 9۲۶ نفر نیز دوز ســوم و بالاتر واکســن کرونا را در کشور تزریق کرده اند. 
مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به ۱۵۵ میلیون و ۳۷۷ هزار و ۶۶۳ دوز 
رســید. در یک شبانه روز ۵ هزار و ۱۴۶ دوز واکسن کرونا در کشور تزریق شده 
اســت.همچنین در حال حاضر هیچ شهرستانی در وضعیت قرمز کرونا نیست و 
۴ شهر در وضعیت نارنجی، ۱۰۲ شهر در وضعیت زرد و ۳۴۲ شهر کشور نیز در 

وضعیت آبی قرار دارند.

روزانه 2۰ میلیون سفر در شهر تهران انجام می شود
رئیس اداره مهندســی ترافیک پلیس راهور تهران بزرگ گفت: روزانه حدود ۲۰ 
میلیون ســفر در شهر تهران انجام می شــود که حدود ۴ میلیون از این ترددها 
مربوط به وســایل نقلیه است که موتورســیکلت ها سهم حدودا ۷ درصدی را به 
خود اختصاص داده اند.به گزارش مرکز اطلاع رســانی پلیس راهور تهران بزرگ، 
ســرهنگ مصطفی زینی وند در برنامه زنده شهر امن در استودیو پلیس پایتخت 
که از شــبکه پنج سیما پخش می شــد، حضور یافت و در خصوص سهم تردد 
موتورسواران در ترددهای تهران توضیح داد. وی افزود: روزانه حدود ۲۰ میلیون 
سفر در شهر  تهران انجام می شود که حدود ۴ میلیون از  این ترددها مربوط به 
وسایل نقلیه است که موتورسیکلت ها سهم حدودا ۷ درصدی را به خود اختصاص 
داده اند. رئیس اداره مهندسی ترافیک پلیس راهور تهران بزرگ ادامه داد: مناطق 
پرتردد شهر تهران قاعدتا مناطق مرکزی ما مانند مناطق ۱۱ و ۱۲ هستند  که در  
آنها، حجم استفاده از موتورسیکلت توسط شهروندان با توجه به محدودیت های 
ترافیکی )طرح های ترافیک و کاهش آلودگی  هوا( بســیار زیاد اســت. زینی وند 
خاطرنشــان کرد: مطابق تحقیقات انجام شده، خطر مرگ یک راکب یا سرنشین 
موتورسیکلت نســبت به سرنشــینان یک خودرو حدود ۲۰ برابر بیشتر  است. 
بنابراین شهروندان حتما اگر از موتورسیکلت استفاده می کنند، باید تابع قوانین 
و مقررات راهنمایی و رانندگی باشند و خود را ملزم به رعایت این قوانین بدانند.

رشد بیش از ۱4 درصدی اهدای خون در تهران
سخنگوی ســازمان انتقال خون با اشــاره به وضعیت اهدای خون در ۱۰ ماهه 
نخست امسال، درباره وضعیت خون رسانی به مصدومان زلزله  خوی، گفت: اکنون 
از نظر تامین خون و فرآورده های خونی مورد نیاز بیماران و مصدومان در شــهر 
زلزله زده خوی مشــکلی وجود ندارد.  دکتر عباس صداقت در گفت وگو با ایسنا، 
درباره وضعیت ذخایر خون و فرآورده های خون و همچنین شرایط اهدای خون 
در ۱۰ ماهه سال ۱۴۰۱ در کشور، گفت: در ۱۰ ماهه ابتدایی سال جاری حدود 
دو میلیون و ۳۰۰ هزار نفر از هموطنان به مراکز و کلینیک های اهدای سراســر 
کشور مراجعه کرده اند که از این تعداد، حدود یک میلیون و ۸۶۰ هزار نفر موفق 
به اهدای خون شده اند.وی افزود: خوشبختانه با احساس مسؤولیت هموطنان نوع 
دوســت و تلاش کارکنان پایگاه های انتقال خون سراســر کشور، سازمان انتقال 
خون ایران توانسته است در ۱۰ ماهه نخست سال جاری، حدود ۷ میلیون واحد 
محصولات و فرآورده های خون مورد نیاز مراکز درمانی کشور را  فرآوری و تامین 
کند. بر این اســاس شبکه ملی خون رسانی کشور در این شاخص رشدی حدود 
9 درصدی را، نســبت به مدت مشابه در سال گذشته تجربه کرده است.صداقت 
ادامه داد: استان های خراسان شمالی، کردستان، کهگیلویه و بویراحمد به ترتیب 
با ۳۳.۶۸ درصد، ۲۱.۷۷ درصد و ۲۰.۸9 درصد بیشــترین رشد شاخص اهدای 
خون را نسبت به سایر استان های کشور در ۱۰ ماهه ابتدای سال جاری نسبت به 
همین بازه زمانی در سال گذشته، به خود اختصاص داده اند. همچنین با همراهی 
هموطنان، در استان تهران نیز شاهد ۱۴.۳۶ درصد رشد شاخص اهدای خون در 
۱۰ ماه اول سال جاری نسبت به مدت مشابه در سال گذشته بوده ایم.سخنگوی 
سازمان انتقال خون کشور درباره وضعیت مشارکت بانوان در شاخص اهدای خون 
نیز گفت: میزان مشارکت بانوان در اهدای خون در کشور طی ۱۰ ماهه نخست 
ســال جاری همچنان به صورت چشمگیری کمتر از متوسط کشورهای توسعه 
یافته بوده و تقریبا حدود ۴.۵9 درصد برآورد می شود. بانوان استان های لرستان، 
کردستان، خراسان شمالی و قزوین  به ترتیب با 9.۶۶ درصد، 9.۳۳ درصد، ۷.۶۰ 
درصد و ۷.۱۱ درصد بیشــترین مشــارکت را در امر اهدای خون در بین دیگر 

استان های کشور در ۱۰ ماه نخست سال جاری داشته اند.

ثبت و احراز هویت کودکان کار و خیابان 
با اسکن عنبیه

سرپرست دفتر امور آســیب دیدگان اجتماعی سازمان بهزیستی کشور با تاکید 
بر لزوم ثبت اطلاعات هویتی کودکان کار و خیابان با اســتفاده از دستگاه اسکن 
عنبیه می گوید: بهزیستی قصد افزایش تعداد این دستگاه ها را دارد؛ که در صورت 
تامین دســتگاه های اســکن عنبیه در مراکز مداخله در بحران یا ستاد پذیرش 
اســتان ها، بانک اطلاعاتی جامعی از همه خدمت گیرندگان در حوزه آسیب های 
اجتماعی ایجاد خواهد شد.محمدرضا حیدرهایی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
برنامه سازمان بهزیستی برای افزایش تعداد دستگاه های اسکن عنبیه جهت ثبت 
اطلاعات هویتی کودکان کار و خیابان اظهار کرد: از آنجایی که خانواده برخی از 
کودکان کار و خیابان، کارگر فصلی هستند، این کودکان در فصلی در یک استان 
شناســایی می شــوند و در فصلی دیگر که برای کار به همراه خانواده به استان 
دیگری ســفر می کنند به دلیل نبود اطلاعات هویتی، در استانی دیگر، خود را با 
نام دیگری معرفی می کنند. به همین دلیل لزوم ثبت اطلاعات هویتی کودکان با 
استفاده از اسکن عنبیه برای سازمان بهزیستی محرز شد و از این رو سازمان اقدام 
به خرید دستگاه اسکن عنبیه کرد تا اطلاعات کودکان از طریق این دستگاه ثبت 
شــود. وی گفت:  در حال حاضر در ۱۳ استان از جمله اصفهان، بوشهر، تهران، 
خراسان رضوی، خوزستان، سمنان، فارس، کردستان، مازندران، هرمزگان و یزد 

به صورت پایلوت هویت این افراد از طریق دستگاه اسکن عنبیه ثبت می شود.

نگاه

اخبار کوتاه

عضو شورای شهر تهران:

بسیاری از باغات تهران به دلیل بلاتکلیفی در حال خشک شدن هستند

دستورالعمل احداث اتاقک پسماند در مجتمع های بالای ۵۰ واحد ابلاغ شد

معاون پرستاری وزارت بهداشت:

وزرای بهداشت قبلی نخواستند تعرفه های پرستاری اجرا شود

مشاور وزیر آموزش  و پرورش در اجرایی سازی سند تحول بنیادین:

تبدیل مدارس  به هیأت امنایی بدون اخذ »شهریه« خواهد بود

عضو شــورای شهر تهران با تاکید بر اینکه برای جلوگیری 
از روند خشک شدن باغات پایتخت باید هرچه زودتر طرح 
جایگزین مدیریت پایدار باغات شــهری ارائه شــود، گفت: 
شورای شهر به دنبال آن است که یک فرمول برد – برد را 
درباره نحوه تصمیم گیری برای باغات شهری تعریف کند تا 
هم درختان موجود در باغات حفظ شــوند و هم مالکان از 
حفظ باغات خود احســاس زیان نکنند.به گزارش خبرنگار 
ایلنا، در ســال های اخیر موضوع حفاظت از باغات شهری و 
بهره بــرداری پایدار از آنها یکی از چالش های مهم مدیریت 
شــهری تهران بوده است و مسئولان پایتخت در دوره های 
مختلف، مســیرهای متفاوتی را برای رفع این چالش طی 
کرده اند؛ از جمله این مسیرها نیز تصویب مصوبه برج – باغ 
در سال ۸۲ در دوره دوم شورای شهر تهران بود که براساس 
آن، مالکان باغات پایتخت اجازه داشتند که حداکثر تا ۳۰ 
درصد مســاحت باغ ساخت وســاز انجام دهند و درختان 

موجود در مابقی مساحت باغات خود را حفظ کنند. 
مســئولان شــهری در آن دوره اعتقاد داشتند که چنین 
مصوبه ای می تواند ضمن اعمال محدودیت برای ساخت وساز 
در باغــات تهران، حفاظت از آنهــا را از نظر اقتصادی برای 
مالــکان آنها توجیه پذیــر کند. در این میــان اما در زمان 
تصویب مصوبه برج – باغ و سال های بعد از آن، بسیاری از 
کارشناسان شهری تاکید داشتند که مدیریت شهری تهران 
باید به جای این که با تصویب چنین مصوباتی، عملا راه را 
برای گسترش ساخت وساز در باغات پایتخت هموار کند، به 
ارائه راهکارهای دیگری برای حفظ باغات به عنوان ریه های 
تنفســی تهران بپردازد؛ کما این که در دوره های دوم، سوم 
و چهارم مدیریت شــهری نیز مصوبه برج – باغ نتوانســت 
محدودیت لازم را برای جلوگیری از ساخت وساز در باغات 
تهران اعمال کند و وقوع برخی تخلفات و سودجویی ها در 
پایتخت باعث شد که از سال ۸۲ تا 9۶، در بسیاری از باغات 
تهران بیش از ۳۰ درصد مســاحت باغ ساخت وساز انجام 
شود. در چنین شــرایطی اعضای دوره پنجم شورای شهر 
تهران در اسفند 9۶ با لغو مصوبه برج – باغ، مصوبه ای تحت 
عنوان خانه – باغ را به تصویب رســاندند که براساس آن، 
مالکان باغات می توانستند برای بهره برداری پایدار از باغات 
خود به جای ساخت وســاز مســکونی، کاربری های تجاری 
همخوان با شرایط باغ مانند کافه، رستوران، مراکز فرهنگی 
و هنری و ... را در باغات مســتقر کننــد. در این میان اما 
آن طور که اعضای دوره فعلی شورای شهر تهران می گویند، 

در سال های پس از تصویب مصوبه خانه – باغ، تقریبا هیچ 
اســتقبالی از این مصوبه صورت نگرفت و تعداد پروانه هایی 
که در براســاس این مصوبه صادر شــد، انگشت شمار بود. 
بنابراین از ابتدای دوره ششــم مدیریت شــهری پایتخت، 
مسئولان شورا و شهرداری بر آن شدند تا مقرراتی جدید را 

درباره بهره برداری از باغات تهران وضع کنند. 
آخریــن گام مهمی که در زمینه تعییــن تکلیف وضعیت 
باغات تهران و نحوه رسیدگی به آنها برداشته شده، مربوط 
به ارائه لایحه »اصلاح دســتورالعمل ماده ۱۴ قانون زمین 
شهری« توسط شهرداری اســت که براساس آن، قرار بود 
تصمیم گیری درباره ساخت وساز در تمام باغات تهران فارغ 
از مساحت آن به کمیسیون ماده ۵ شورای عالی معماری و 
شهرسازی سپرده شود و عملا شرایط برای ساخت وساز در 

باغات پایتخت کاملا تسهیل شود.
 البته دی ماه امســال کمیســیون شهرســازی و معماری 
شــورای شــهر این لایحــه را رد کرد و مهدی عباســی، 
رئیس این کمیســیون نیز آن را فاجعــه ای بدتر از برج – 
باغ خواند؛ چراکه از نظر این عضو شــورا، لایحه ارائه شــده 
توسط شهرداری در مسیر تخریب باغات باقیمانده در شهر 
تهران بود. بعد از رد لایحه شــهرداری تهران نیز شــورای 

شــهر تصمیم گرفت به جای این که منتظــر ارائه لایحه 
دیگری توسط مدیریت شهری بماند، رأسا نسبت به تدوین 
طرحی درباره روند تصمیم گیری برای باغات پایتخت اقدام 
کند. البته آن طور که ناصر امانی، عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه شورای شهر تهران به ایلنا می گوید، در حال حاضر 
هنوز طرح پیشنهادی کمیسیون شهرسازی و معماری برای 
تعیین تکلیف باغات تهران تکمیل نشــده است و با توجه 
به این که پارلمان شــهری پایتخت اکنون مشغول بررسی 
لایحه بودجه ۱۴۰۲ شــهرداری اســت، بعید است که این 

طرح تا پایان امسال به صحن شورا ارائه شود.
 امانی در توضیح بیشــتر در این زمینه بــه خبرنگار ایلنا 
گفت: کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر تهران 
همچنان مشغول تدوین طرح جایگزین مصوبه خانه – باغ 
است و اعضای شورا در تلاش هستند تا بتوانند یک فرمول 
برد – برد را درباره نحوه تصمیم گیری برای باغات شــهری 
تعریف کنند تا هم درختان موجود در باغات حفظ شــوند 
و هم مالکان از حفظ باغات خود احساس زیان نکنند؛ زیرا 
اگر یک مالک احســاس کند که با تعریف شــدن ملک او 
به عنوان باغ، دیگر نمی تواند هیچ گونه بهره برداری از ملک 
خود انجام دهد، ممکن اســت عمدا درختــان باغ خود را 

بخشــکاند یا زمینه خشک شدن آنها را فراهم کند و عملا 
ملک خود را از حالت باغ بودن خارج کند تا راحت تر بتواند 
برای ساخت وســاز در آن مجوز بگیرد. وی افزود: قرار است 
در طرح جایگزین شــورای شــهر، محدودیت خاصی برای 
ساخت وســاز در باغات پیش بینی شــود تا عملا عملیات 
ساختمانی در باغات شهری همچنان محدود بماند و کسی 
نتواند بیش از حد مجاز به حریم باغات تجاوز کند یا با انجام 
ساخت وساز گسترده باعث خشک شدن ریشه های درختان 
شــود یا به بهانه ایجاد رمپ، ساخت پارکینگ یا کندن پی 
ســاختمان، عملا به تمام درختان موجود در باغات آسیب 

وارد کند. 
امانــی با تاکید بر این که در مصوبه آینده شــورای شــهر 
تهران حتما محدودیتی برای ساخت وســاز در باغات وجود 
خواهد داشت، عنوان کرد: ما باید در کنار تعیین محدودیت 
برای ساخت وســاز در باغات شهری، مشوق هایی را هم در 
نظر بگیریم تا مالکان انگیزه داشــته باشند که باغات خود 
را حفظ کنند و باغات پایتخت به عنوان ریه های تنفســی 
شــهر که نقش مهمی در کاهش آلودگی هوا دارند، از بین 
نروند. عضو کمیســیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران 
ادامه داد: اکنون بســیاری از باغات تهران به دلیل این که 
تکلیف آنها مشــخص نیست و حفاظت از آنها برای مالکان 
به صرفه نیســت، در حال خشک شدن هستند، بنابراین ما 
باید هرچــه زودتر طرحی جایگزین را برای مدیریت پایدار 
باغــات پایتخت و نحوه تصمیم گیری درباره آنها ارائه کنیم 
کــه در آن هم ضوابط لازم برای حفاظت از درختان وجود 
داشته باشد و هم حفاظت از باغات برای مالکان آنها توجیه 
اقتصادی داشــته باشــد. نماینده مردم تهران در پارلمان 
شهری تاکید کرد: اکنون که تکلیف باغات تهران مشخص 
نیست، متاســفانه در برخی بازدیدهای میدانی از محلات 
مختلف تهران مشــاهده می کنیم که در تعــداد زیادی از 
باغات شــهری پایتخت درختان یا قطع شده اند یا خشک 
شده اند یا خشــکانده شــده اند، به نحوی که بعضا به نظر 
می رسد که خود مالکان عمدا باغات خود را رها کرده اند تا 
به مخروبه تبدیل شــود و بعدا بتوانند برای ساخت وساز در 

آن از شهرداری مجوز بگیرند. 
وی در پایــان تصریح کرد: در چنین شــرایطی حتما باید 
هرچه زودتر طرح جایگزین مدیریت باغات تهران ارائه شود 
تا تکلیف تمام باغات شهری پایتخت مشخص شود و بتوانیم 

جلوی روند تخریب آنها را بگیریم.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری تهران از ابلاغ 
دســتورالعمل احداث جایگاه نگهداری و اســتقرار مخازن 
ذخیره سازی پســماند در مجتمع های مسکونی بالای ۵۰ 
واحــد در آینده نزدیک خبر داد.بــه گزارش ایلنا به نقل از 
روابط عمومی و امور بین الملل ســازمان مدیریت پسماند 
شهرداری تهران، رضا شرفی گفت: به منظور ایجاد تحول در 
سیستم ذخیره سازی پسماند با محوریت تفکیک پسماند در 
مبادی تولید و کاهش مخازن ذخیره سازی در سطح شهر و 
جلوگیری از پدیده مذموم زباله گردی، دستورالعمل احداث 
جایگاه و اســتقرار مخازن ذخیره ســازی در مجتمع های 

مسکونی بالای ۵۰ واحد به زودی ابلاغ خواهدشد. وی افزود: 
به استناد مصوبه طرح جامع مدیریت پسماند و در راستای 
برنامه پنج ساله سوم شــهرداری تهران، سازمان مدیریت 
پســماند با همــکاری مرکز مطالعات و برنامه ریزی شــهر 
تهران و اداره کل معماری و ســاختمان معاونت شهرسازی 
نســبت به تدوین دســتورالعمل احداث اتاقک پسماند به 
منظور استقرار مخازن ذخیره سازی پسماند در مجتمع های 
مسکونی بالای ۵۰ واحد در سطح شهر تهران اقدام کردند.
شــرفی با بیان اینکه پس از بحث و تبادل نظر کارشناسی 
با تمامی ذی نفعان و ذی مدخلان، این دستورالعمل نهایی 

شــده است، ادامه داد: ذکر این نکته ضروری است که پس 
از تدوین دســتورالعمل مذکور، ســازمان مدیریت پسماند 
نســبت به طراحی هوشــمند این اتاقک ها به منظور اجرا 
و پیاده سازی در ســامانه های شهرسازی اقدام کرده است.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهر تهران تصریح کرد: 
این مهم در راســتای اجرای سیستم جمع آوری پسماند از 
درب منــازل و حذف حداکثری مخــازن ۱۱۰۰ لیتری از 
سطح معابر شهر تهران در راستای سیاست های کلی طرح 
جامع مدیریت پســماند صورت می گیــرد. همچنین، این 
امر کمک شــایانی به حذف پدیده زباله گردی خواهدکرد. 

او در پایان گفت: طرح جامع مدیریت پسماند نقشه راه ۲۰ 
ساله مدیریت پســماند را در برش های پنج ساله و سالیانه 
ترســیم کرده که مجموعه ای از اقدامــات از قبیل افزایش 
زیرساخت های تفکیک پســماند در مبادی تولید، استقرار 
سیســتم جمــع آوری از درب منازل و مخازن هوشــمند، 
احــداث کارخانجات مدیریت یکپارچه پســماند شــهری 
)MRF( تولید کمپوســت باکیفیت و استحصال انرژی از 
پســماند با رویکرد کاهش دفن را به دنبال خواهد داشت و 
در نهایت انجام اقدامات فوق کاهش آثار سوء محیط زیستی 

را در سطح شهر تهران رقم خواهد زد.

معاون پرســتاری وزارت بهداشت، اجرا نشدن قانون تعرفه 
گــذاری خدمات پرســتاری از ســال ۸۶ را متوجه وزرای 
بهداشت قبلی دانســت.به گزارش مهر، عباس عبادی، در 
جلسه شورای عالی نظام پرســتاری، با عنوان این موضوع 
که در خصوص تعرفه گذاری خدمات پرستاری صحبت های 
زیادی صورت گرفته اســت، گفت: وزرای بهداشــت قبلی 
اگــر قرار بود به قانون تمکین کنند، تعرفه گذاری از ســال 
۸۶ به بعد اجرا می شــد.وی ادامــه داد: زمان اجرای طرح 
تحول ســلامت، پولدارترین زمانی بود که وزارت بهداشت 
به خود دیده بود و به قول خودشــان فرصتی ایجاد شــد 
تا مشــابه طرح »اوباماکر« را در کشــور اجرا کنند. شرایط 
مالی وزارت بهداشت حداقل در دور اول بسیار مناسب بود، 
به همین دلیل زمان مناســبی برای اجــرای تعرفه گذاری 
خدمات پرســتاری بود.معاون پرستاری وزارت بهداشت به 
حمایت های رهبری از طرح تعرفه گذاری خدمات پرستاری 
اشاره و تصریح کرد: همه مدیون حمایت های معنوی رهبری 
هستیم و اگر این حمایت ها نبود این اتفاق نمی افتاد. آقای 
وزیر هم مطرح کردند که این برای من حجت شرعی است 
و همان موقع هم خودشان و هم دیگران را مکلف کردند که 

این را پیگیری کنند.عبادی ادامه داد: البته نقش قابل توجه 
سازمان نظام پرســتاری در این زمینه قابل انکار نیست و 
همگرایی که بین معاونت پرستاری و وزارت بهداشت پیش 
آمد، موجب شد این اتفاق در زمینه تعرفه گذاری خدمات 
پرستاری صورت گیرد.وی ضمن متذکر شدن این موضوع 
که طرح تعرفه گذاری خدمات پرستاری معایبی دارد و همه 
بایســتی این را بپذیریم که طرح باید اصلاح شــود، گفت: 
دهه ۶۰ که نظام پرداخت پزشــکی ایجاد شده بود، کتاب 
ارزش های نسبی آنها به اندازه دفتر ۴۰ برگ بود، اما اکنون 
این کتاب بسیار حجیم شده است، بنابراین ما نیز باید صبر 

کنیم.
عبادی یادآور شــد: وقتی وزیر هســتید حتی اگر پرستار 
باشید موضوع شما فقط پرستاری نیست، بلکه باید به همه 
موضوعات سلامت اعم از بهداشت، دارو، تحقیقات پزشکی، 
آموزش و…، ورود کنید، اما ما چون پرستار هستیم، بر این 
موضوع متمرکز هســتیم. من نه به عنوان معاون پرستاری 
بلکه به عنوان برادری که شــاهد زحمات وزیر بهداشــت 
هستم، حمایت هایی که ایشان از ما دارند را می بینم و حتی 
وقتی سایر گروه ها مطالبه تعرفه مشابه ما را داشتند، وزیر 

بهداشــت گفتند اگر توانایی دارید مثل معاونت پرستاری 
قانــون تصویب کنید؛ چرا که ما داریــم طبق قانون عمل 
می کنیم.معاون پرستاری وزارت بهداشت درباره بودجه نیز 
گفت: تا به امروز ســازمان برنامه بودجه از پنج همت، دو و 
نیم همت )۲.۵۵ همــت( در ۱۴ آبان، ۲۸ آبان، ۲۸ آذر و 
۲۷ دی بــه بیمه های پایه پرداخت کــرده و اگر به صورت 
تفکیکی بخواهم عرض کنم بیمه های سلامت ۱.۸۳ همت، 
تأمین اجتماعی ۶۱۰ میلیارد تومان و نیروهای مسلح ۱۱۰ 
میلیارد تومان دریافت کرده اند.وی افزود: تحقق اعتبارات ما 
در بخش هــای مختلف وزارتخانه کمتر از ۵۰ درصد بوده و 
ما در نظام پرستاری ۵۵ درصد دریافت کرده ایم و امیدوارم 
بتوانیم تمام اعتبــار را دریافت کنیم.عبادی ادامه داد: بعد 
از اجرا، متوجه اختلاف هایی در احصاء درآمد شــده ایم که 
برخی ممکن است به زیرساخت ها و برخی مربوط به ارزش 
نســبی که برآورد کرده ایم، باشــد، به هر حال ما به شکل 
موازی در حال پیگیری مشکلات هستیم. بنابراین خواهش 
می کنــم به ما بازخورد به موقع بدهیــد تا بتوانیم موارد را 
ویرایش و اصلاح کنیم.وی درباره ایجاد تعرفه در سرانه نیز، 
گفت: لایحه این موضوع از وزارتخانه به ســازمان برنامه و 

بودجه ارسال شده، اما اشکالی اتفاق افتاده بود و همکاران 
بخش بودجه ســازمان برنامه و بودجه یک جدول را در دو 
جــا آورده بودند که بلافاصله پیگیری و اعتراض کردیم که 
به ما اعلام کردند که اشتباه را اصلاح کرده اند.عبادی ادامه 
داد: پیشــنهاد ما در خصوص گنجاندن تعرفه در سرانه به 
مجلس ارســال می شود، اما این به معنای اتمام کار نیست 
و ما باید در دو حوزه تثبیت این موضوع و تعیین ســهم از 
سرانه سلامت تلاش کنیم. طبق برآوردی که در دبیرخانه 
داشتیم، این رقم هشــت و نیم درصد است که در ادامه با 
چانه زنی هــر چه قدر بتوانیم این رقــم را بالاتر ببریم، به 
نفع همکاران خواهد بود.معاون پرســتاری وزارت بهداشت 
اظهار امیــدواری کرد با همدلی و بازخورد به موقع بتوانیم 
ماه های پیش رو را به خوبی طی کنیم و یادآوری کرد: اگر 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری یا سایر اقدامات ما منجر به 
ارتقای کیفیت خدمات پرستاری نشود و مردم منتفع نشوند 
ما مثل بقیه جیب مردم را خالی می کنیم بدون اینکه اتفاق 
مبارکی برای مردم بیافتــد. بنابراین تعرفه گذاری خدمات 
پرســتاری حتماً باید به کیفیت خدمات پرستاری متصل 

شود و مردم انتفاع آن را از نزدیک ببینند.

مشــاور وزیر آموزش وپرورش در اجرایی سازی سند تحول 
بنیادین با اشاره به برخی نقدهای مطرح شده در خصوص 
هیأت امنایی شدن ۲۵ درصد مدارس کشور بر اساس سند 
تحول دولت و تبدیل این طرح به بهانه ای برای اخذ شهریه 
از اولیاء گفت: بر اساس سند تحول دولت، تبدیل ۲۵ درصد 
مدارس کشــور به مدارس هیأت امنایی بدون اخذ شهریه 
خواهد بود و این طرح در راســتای افزایش کیفیت مدرسه 
از طریق فعال سازی ظرفیت  مدیریتی و تربیتی خانواده ها، 
معتمدیــن محلی، نهادهای علمــی و حاکمیتی و معلمان 
مدارس مطرح شده است.به گزارش ایسنا، علی پارسانیا در 
مورد اینکه برای ســال آینده قرار است ۲۵ درصد مدارس 
کشور به صورت هیئت امنایی اداره شوند و خانواده ها در این 
مورد نگرانی هایی را داشته اند، اظهار کرد: در سند انتظارات 
رئیس جمهــور از وزارت آموزش وپــرورش، مجموعه ای از 
اقدامات تحولی مطرح شــده است که یکی از آن ها تبدیل 
۲۵ درصد مدارس دولتی در طول سه سال به مدارس هیات 
امنایی است، لذا در سال تحصیلی آینده ۲۵ درصد مدارس 
کشور هیات امنایی نخواهند شد و این کار در طول سه سال 

انجام می شود.
وی ادامــه داد: در خصــوص اداره مدارس به صورت هیأت 
امنایی، بین ســند تحــول بنیادین آمــوزش و پرورش و 
ســند انتظارات دولت اشــتراک نظر وجود دارد. اولاً مبانی 
نظری سند تحول می گوید عموم مدارس کشور در صورت 
امکان باید به صورت هیأت امنایی مطرح شوند. ثانیاً هدف 
عملیاتی ۱۳ سند تحول بنیادین و راهکارهای آن بر افزایش 
نقش شوراهای مدرســه تأکید دارد که اداره هیأت امنایی 
مدارس یکی از ســازوکارهای اجرای این راهکارهای سند 
اســت. ثالثاً پیش نویس الگوی مفهومی مدرســه تراز سند 
می گوید که یکی از مهمترین ویژگی های مدیریت مدرسه 
تحول یافته، مدیریت شورایی مبتنی بر خرد جمعی است که 

هم در سطح طراحی برنامه های مدرسه باید فعال شود و هم 
در اجرای برنامه ها و هم نظارت بر برنامه ها؛ با این حســاب، 
تبدیل ۲۵ درصد مدارس کشور به مدارس هیأت امنایی در 
طول سه سال، گام نخست است و هدف این است که تمام 
مدارس کشــور که امکانش را دارند به صورت هیأت امنایی 
اداره شوند. این دقیقاً همان چیزی است که در مبانی نظری 
سند بدان تصریح شــده است و خود سند نیز زمینه آن را 
فراهم کرده است.وی ادامه داد: به زودی پیش نویس الگوی 
مفهومی مدرسه تراز سند تحول پس از اعتبارسنجی درونی 
منتشر خواهد شد تا در معرض نقد عموم خبرگان و معلمان 
و مدیران قرار بگیرد و پس از اصلاحات لازم، مبنای عملکرد 

مدارس شود.
پارسانیا با تشریح نگاه سند تحول به مدارس هیئت امنایی 
اظهــار کرد: تفــاوت جدی بیــن منظور ســند تحول از 
هیئت امنایی شــدن مدارس با مدارس هیئت امنایی فعلی 
وجود دارد و الگویی که اکنون در اداره مدارس هیئت امنایی 
استفاده می شود، اشتباه است و منجر به تحقق اهداف سند 

تحول نمی شود.
 مدارس هیئت امنایی موجود در فعال ســازی ظرفیت های 
کم نظیر خانواده ها، نیروهای معتمد جامعه محلی، خبرگان، 
کارشناسان و صاحب نظران و حتی معلمان در اداره مدرسه 
موفق نبوده اند و از ســوی دیگر این مدارس بهانه ای برای 
اخــذ وجه از دانش آموزان شــده اند. مدارس هیئت امنایی 
که مدنظر سند تحول انتظارات و مبانی نظری سند تحول 
بنیادین اســت با مــدارس هیئت امنایی کــه اکنون فعال 
هستند، اشتراک لفظی دارد.مشــاور وزیر آموزش وپرورش 
اظهار کرد: موفقیت در اجرای این بند از سند تحول دولت، 
مســتلزم مطالعه دلایل انحراف مدارس هیأت امنایی فعلی 
از اهداف اولیه اســت که باید توسط ســازمان مشارکت ها 
انجام شــود و بر اساس آن الگوی پیاده سازی هوشمندانه و 

کارشناسی شده ای ارائه شود که تجربه ناموفق گذشته دوباره 
تکرار نشود. آقای وزیر مسئولیت این طراحی را به سازمان 
مشــارکت های مردمی داده اند تا به نحوی نشود که به یک 
باره تابلوی مدارس دولتی به عنوان هیأت امنایی تغییر کند، 
بدون اینکه روح حاکم بر این الگو پیاده شود.مشــاور وزیر 
آموزش وپرورش در اجرایی سازی سند تحول بنیادین ادامه 
داد: لازمه یک مدرسه تحولی داشــتن، تفویض اختیارات 
به مدرســه و هیأت امنای مدرسه است، تا جایی که مبانی 
نظری سند تحول می گوید هیأت امنا می تواند مدیر مدرسه 
را به منطقه پیشــنهاد دهد. البته ایــن موارد را می توان به 
تدریــج و با اصلاح قوانین و مقررات پیگیری کرد و اینگونه 
نیســت که به محض هیأت امنایی شدن یک مدرسه، تمام 
اختیارات در وضعیت ایده آل به هیأت امنا داده شــود. این 
یک حرکت تدریجی هوشمندانه است که باید به مرور و با 

اصلاح قوانین و مقررات انجام شود.
وی در پاســخ بــه این پرســش کــه امروز هــم مدارس 
هیئت امنایی از بین افراد واجد شــرایط که در سند تحول 
آمده اســت، انتخاب می شوند، اما عملًا هیئت امنا نقشی در 
مدیریت مدرسه ندارد و چگونه می خواهید در آینده این کار 
را ممکن نمایید، اظهار کرد: دو تفاوت عمده در منظور سند 
تحول دولت از هیئت امنایی شدن مدارس وجود دارد. اولین 
تفاوت این اســت که در مدارس هیئت امنایی فعلی، هیات 
امنا به صورت بایسته و شایسته در برنامه های مدرسه نقش 
ندارد و برای اصلاح این کار باید حدود اختیارات هیئت امنا 

افزایش پیدا کند. 
این کار از طریق تغییر قوانین و مقررات امکان پذیر است تا 
هیئت امنای مدارس اختیار عمل داشــته باشند. البته برای 
انجــام این کار باید در مورد مدارس هیات امنایی، گفتمان 
سازی انجام شود و معلمان، مدیران و خانواده ها، به صورت 
مستقیم و غیر مستقیم آموزش ببینند و آماده شوند.پارسانیا 

در مورد تفاوت دوم مدارس هیات امنایی مدنظر سند تحول 
با مدارس فعلی گفت: در حال حاضر مدارس هیات امنایی 
فعلی به نوعی به سمت گرفتن شــهریه از اولیاء رفتند، در 
حالی  که همه مدارس ما بایــد به صورت هیئت امنایی و با 
مشارکت اولیاء، نیروهای محلی و معتمد و معلمان مدرسه 
اداره شود و این موضوع ارتباطی به گرفتن شهریه که اکنون 
توسط مدارس هیئت امنایی گرفته می شود، ندارد و این کار 
یک انحراف اســت، لذا آنچه در ســند تحول دولت مدنظر 
است هیئت امنایی شدن مدارس بدون اخذ شهریه از اولیاء 
است.وی افزود: البته مشارکت خیرین در تأمین منابع مالی 
مدرسه، بحث دیگری است که هیأت امنا می تواند پیگیری 
کند، اما این کار نباید در قالب دریافت شهریه الزامی انجام 
شود. به این هم توجه داشته باشید که وقتی به سمت هیأت 
امنایی شدن عموم مدارس حرکت کنیم، اساساً اخذ شهریه 
از همه مردم ممکن نیســت، چه رسد به اینکه مطلوب هم 

باشد.
به گــزارش مرکز اطلاع رســانی و روابــط عمومی وزارت 
در  آموزش وپــرورش  وزیــر  مشــاور  آموزش وپــرورش، 
اجرایی ســازی سند تحول بنیادین در پاسخ به این پرسش 
که مدارس هیــات امنایی فعلی از دانش آموزان شــهریه 
می گیرند، آیا مــدارس هیئت امنایی جدید می توانند بدون 
گرفتن شــهریه اداره شوند اظهار کرد: همان طور که عرض 
کردم، هدف از هیئت امنایی شــدن مدارسِ مد نظر ســند 
تحول دولــت، افزایش کیفیت مــدارس از طریق افزایش 
مشــارکت عوامل سهیم و مؤثر در تربیت است و این ربطی 
به اخذ شهریه ندارد. چه بسا در طرح سازمان مشارکت های 
مردمی، برای اینکــه مدارس هیأت امنایی فعلی با مدارس 
هیأت امنایی مدنظر دولت سیزدهم اشتباه نشوند، از نمانام 
دیگری برای این مدارس استفاده شود. البته باید منتظر ماند 

تا طرح پیاده سازی همکاران این سازمان آماده شود.


